
Η ΝΕΑ ΦΩΝΗ ΤΟΥ ΕΝΤΕΧΝΟΥ

Γιώτα Νέγκα: Για μένα 
τραγουδάω γιατί

μου είναι μεγάλη ανάγκη

O AΥΘΕΝΤΙΚΟΣ ΡΟΚΑΣ

Αντώνης Μιτζέλος: 
Κάθε μελωδία 
και ιστορία

Τ Η Σ  Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η Σ

▼ ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ

Ανακόπτουν αναστολή
της ενταξιακής της Τουρκίας 

Η Σύνοδος Κορυφής της ΕΕ θα πραγμα-
τοποιηθεί χωρίς γραπτή αξιολόγηση από 
την Κομισιόν για την ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας, κόντρα στο αίτημα της Γερμανίας 
και της Ολλανδίας.  Η Βρετανία συνιστά 
«προσοχή» για να μην προκληθεί ζημιά 
στις ευρωτουρκικές σχέσεις. >>4

Με τις μεταρρυθμίσεις
κερδίζουμε το μέλλον

Ο κυβερνητικός Εκπρόσωπος Ν. Χριστο-
δουλίδης σημειώνει ότι η κυβέρνηση αφου-
γκραζόμενη τις απαιτήσεις της κοινωνίας 
θα προωθήσει στη Βουλή σημαντικά μεταρ-
ρυθμιστικά νομοσχέδια. Υπογραμμίζει ότι 
η υιοθέτηση μεταρρυθμιστικών δράσεων 
συμβάλλει στην αντιμετώπιση της κρίσης 
αξιοπιστίας. >>9

Ναι στην εκπαιδευτική
μεταρρύθμιση

Ο πρόεδρος της Παγκύπριας Συνομοσπον-
δίας Γονέων Δημοτικής Εκπαίδευσης Μορ-
φάκης Σολομωνίδης μιλά στον «Φ» για τις 
πρωτοβουλίες προκειμένου τα παιδιά να 
λαμβάνουν την καλύτερη δυνατή εκπαί-
δευση. Ζητούμενο η μεταρρύθμιση σε όλα 
τα επίπεδα. >>20

Οι άνθρωποι 
της Τρίτης Ηλικίας 

Ο γηρίατρος δρ Κυριάκος Αδάμου μιλά 
για τα ιδιαίτερα προβλήματα των ηλικι-
ωμένων, τους παράγοντες κινδύνου, τις 
επιπτώσεις από την κατάθλιψη και την 
πολυφαρμακία. >>22

Υπέγραφε 
με το αίμα του

Το θρίλερ της απαγωγής Κρητικού επιχειρη-
ματία κράτησε πάνω από έξι μήνες. Ο Μι-
χάλης Λεμπιδάκης τελικά σώθηκε από τους 
απαγωγείς του, που ζητούσαν λύτρα μέχρι 
και 50 εκατ. ευρώ. Υπέγραφε επιστολές προς 
την οικογένεια του με το αίμα του… >>23

Μαυρογιάννης: Ο Ακιντζί πήρε σκυτάλη από Τσαβούσογλου αποκλείοντας κατάργηση εγγυήσεων

Έκλεισαν κάθε χαραμάδα

Ο Ελληνοκύπριος διαπραγματευτής, Αν-δρέας Μαυρογιάννης, αποκάλυψε πως 
ο Τούρκος ΥΠΕΞ, Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου είχε αναφέρει στο δείπνο πριν 
ολοκληρωθεί η Πενταμερής, πως αν οι 
Τουρκοκύπριοι είναι ευτυχείς με όλα τα 

άλλα στοιχεία του πακέτου, θα μπορούσε να πάει πίσω 
στην Κυβέρνησή του ζητώντας περισσότερη ελαστικότητα. 
Σύμφωνα με τον πρέσβη Μαυρογιάννη, ο Τούρκος ΥΠΕΞ 
ρωτήθηκε αν αυτή η περαιτέρω ελαστικότητα θα μπορού-
σε να φτάσει μέχρι την άμεση κατάργηση και απάντησε 
αρνητικά. Σε συνέντευξή του στον «Φ», ο Ανδρέας Μαυρο-
γιάννης είπε πως «στο σημείο αυτό το βάρος της ιστορικής 

ευθύνης το φέρει κυρίως ο κ. 
Ακιντζί, που είπε πως οι Τουρ-
κοκύπριοι δεν δέχονται την 
κατάργηση των εγγυήσεων, 
δεν δέχονται την πλήρη απο-
χώρηση των στρατευμάτων 
και δεν είναι ικανοποιημένοι 
από τα όσα, υπό αίρεση, τους 
δόθηκαν στα άλλα σημεία 

του πακέτου». Έτσι, συνέχισε ο κ. Μαυρογιάννης, αν 
υπήρχε έστω και μια μικρή χαραμάδα για διαφοροποίηση 
από τον κ. Τσαβούσογλου, του έδεσε τα χέρια ο κ. Ακιντζί.

Ο Ελληνοκύπριος διαπραγματευτής είπε πως «εμείς 
θέλαμε να υπάρξει άμεσα συνέχιση των διαπραγματεύσεων, 
αλλά χρειάζονται δύο για να χορέψεις τανγκό». Περαιτέρω 
ανέφερε πως μόνο η δική μας πλευρά κατέθεσε τελικές 
περιεκτικές προτάσεις για όλα τα θέματα, που χαρακτηρί-
στηκαν από την ΕΕ ως εντυπωσιακές, τα Ηνωμένα Έθνη 
χαρακτήρισαν την κίνησή μας εξαιρετικά εποικοδομητική 
και τις προτάσεις μας θετικές. Ήταν τεράστια χειρονομία η 
αποδοχή πως η πολιτική ισότητα θα μπορεί να περιλαμβάνει 
την εκ περιτροπής προεδρία, όχι μόνο λόγω της διαφοράς 
στο μέγεθος μεταξύ των κοινοτήτων, αλλά και κυρίως γιατί 
οδηγεί στα όριά της την ισονομία, την ισοπολιτεία και την 
ομοσπονδιακή Αρχή. Βεβαίως η αποδοχή αυτή είναι υπό 
όρους. Αυτό έλειπε, να μη βάζαμε τη λειτουργία του κράτους 
μέσα στο σωστό πλαίσιο σεβασμού της δημοκρατίας και 
της λειτουργικότητας. Ο Ελληνοκύπριος διαπραγματευτής 
ανέφερε, επίσης, πως οι ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι είπαν ότι 
αντιμετώπιζαν τρεισήμισι από τις τέσσερις απαιτήσεις τους, 
όμως το τελευταίο βράδυ τις αγνόησαν πλήρως. «Ζητούσαν 
περισσότερα και κυρίως δεν έκαναν κανένα ουσιαστικό 
βήμα για ικανοποίηση των δικών μας απαιτήσεων στα υπό-
λοιπα σημεία»». >>10

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ «Φ»
Η τουρκική πλευρά 
ζητούσε περισσότερα 
χωρίς να κάνει 
ουσιαστικό βήμα

Σπίτι αξίας €9,7 εκατoμμυρίων
στα χέρια της Τράπεζας Κύπρου
Τα κλειδιά ακριβών σπιτιών παραδίνουν στις τράπεζες οι ιδιοκτήτες τους 
έναντι διαγραφής χρεών τους. Μεταξύ άλλων ξεχωρίζει έπαυλη €9,7 εκατ. 
στη Λεμεσό, με πισίνα, τζακούζι, home cinema, θέατρο και πολλά άλλα, 
που έβγαλε στην πώληση η Τράπεζα Κύπρου. Είναι από τα πιο ακριβά 
ακίνητα, βρίσκεται στη γνωστή περιοχή Άγιος Ραφαήλ και αποτελεί μέρος 
της ανάπτυξης «The Residence».  οικονομικός >>3

ΜΑΡΙΟΣ ΤΣΙΑΚΚΗΣ

Καμπανάκι λόγω εκλογών
Τον κώδωνα του κινδύνου για προεκλογικές δεσμεύσεις κρούει ο γγ του ΚΕΒΕ Μ. 
Τσιακκής. Ανησυχεί ότι στον βωμό της προεκλογικής αντιπαράθεσης, πιθανό να 
δούμε μεταρρυθμίσεις να αναστέλλονται, νομοσχέδια να εγκαταλείπονται. >>12

ΦΑΚΕΛΟΣ

Κόκκινες εγγυήσεις εκατ. ευρώ
Τρέχει η Κυβέρνηση να πληρώσει τα δάνεια που έχουν φυσικά και νομικά πρό-
σωπα, δήμοι, κοινότητες, συμβούλια αποχετεύσεως και τα οποία έχει εγγυηθεί 
και δεν εξυπηρετούνται. Ήδη υπάρχουν απαιτήσεις για €33,7 εκατ.  >>4

ΔΗΜΟΣΙΟΙ 
ΥΠΑΛΛΗΛΟΙ:
Πόσοι είναι
και πού 
37 χιλιάδες 
οι εργαζόμενοι  >>1

ΟΟικονομικός

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ
Απολογισμός 
και σχεδιασμός >>6
ΧΡΗΣΤΟΣ ΙΑΚΩΒΟΥ
Ηγέτες και «Σύνδρομο 
της Ύβρεως» >>6
ΝΙΚΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ
Οι επιδιώξεις της Τουρκίας 
και η διχοτόμηση >>9
ΑΝΝΑ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ
Το παράλληλο σύμπαν 
του Ν. Αναστασιάδη  >>9
ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ
Με σύνεση 
και αποφασιστικότητα >>7
ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ
Η δήθεν νέα στρατηγική 
του Νικόλα >>7

▼ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΙΑ

ΝΙΚΟΣ ΜΟΥΔΟΥΡΟΣ 

Μετά την αραβική
η κουρδική άνοιξη;

Το υψηλό ποσοστό στήρι-
ξης στο ναι στο δημοψήφι-
σμα των Κούρδων του Ιράκ 
έχει τη δική του σημασία 
για το μέλλον, καθώς ο 
Μπαρζανί δεν αποκλείε-
ται να επιδιώξει διάλογο 
χρησιμοποιώντας αυτό το 
χαρτί με σταθμό μια συνο-
μοσπονδιακή δομή. >>11

ΑΛΕΞΕΪ  ΒΟΛΟΜΠΟΕΦ

Δεν θα είμαστε 
απλά ένα κόμμα 

Στόχος των φορέων του νέ-
ου κόμματος δεν είναι να 
παίξουν τους επαγγελματίες 
πολιτικούς, αλλά να κάνουν 
τη διαφορά σε ό,τι αφορά τα 
δεδομένα που σήμερα υπάρ-
χουν στην κυπριακή κομμα-
τική σκηνή. Ο ίδιος αποξενώ-
θηκε από τις επιχειρηματικές 
του δραστηριότητες.  >>6

ΕΠΙΤΡΟΠΟΣ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΕ

Σχεδιάζοντας το 
μέλλον της Nαυτιλίας

Η Κύπρος μπορεί να συνε-
χίσει να ηγείται σε αυτόν 
τον τομέα για πολλά χρό-
νια ακόμη, τονίζει η Violeta 
Bulc, και παραθέτει τις 
σκέψεις της για το μέλλον 
του κυπριακού και ευρω-
παϊκού ναυτιλιακού τομέα 
ενόψει της επίσκεψής της 
στο νησί μας . >>4

ΠΡΟΣΩΠΑ

 ΚΥΡΙΑΚΗ, 8 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 
ΕΤΟΣ 62ο, ΑΡ. ΤΕΥΧΟΥΣ 20796

ΤΙΜΗ €3,50 / ΜΕ ΠΡΟΣΦΟΡΑ €7,50  

ΙΔΡΥΤΗΣ ΝΙΚΟΣ ΧΡ. ΠΑΤΤΙΧΗΣ

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΑ ΣΤΟ ΗΕLLO!

Ατζούν Ιλιτζαλί - Σεϊμά Σουμπάσι:
Ο γάμος του δημιουργού

του Survivor έγινε στο Σαιν Τροπέ

Προς συνάντηση κορυφής Προς συνάντηση κορυφής 
«Δεν είμαστε αρνητικοί στο ενδεχόμενο συνάντησης με 
τον ΑΠΟΕΛ», δήλωσε χθες στο «Goal» ο πρόεδρος της 
Ομόνοιας Αντώνης Τζιωνής. 

www.goal.com.cy

ΚΥΒΕΡΝΟ-ΒΙΑ 

1 στις 3 γυναίκες βιώνει 
κάποιας μορφής βία
Μορφές κακοποίησης 
εξελίσσονται σε μάστιγα. 
Μια στις 10 γυναίκες από 
την ηλικία των 15 ετών και 
άνω έχει υποστεί κάποιας 
μορφής διαδικτυακή βία. 
Η ευρηματικότητα των 
ανθρώπων να βλάψουν 
άνθρωπο είναι αστείρευτη 
και αυτό δεν διαφέρει στον 
διαδικτυακό κόσμο. Οι περισσότερες χώρες έχουν … μεσάνυχτα 
στο θέμα αυτό και δεν έχουν θεσπίσει νομοθεσίες προς αντιμε-
τώπιση αυτής της βίας. >>28

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΔΗΛΩΝΟΥΝ ΣΤΟΝ “Φ”

Οροφή στα διαβατήρια,
φρένο στη διαφήμιση
Στα σκαριά βρίσκονται τα κυβερνητικά μέτρα για ανακοπή της ασύδοτης προβολής για προσέλκυση 
ξένων επενδυτών, που περίπου προβάλλουν την Κύπρο ότι μοιράζει διαβατήρια ευκαιρίας σε πρόσωπα 
υψηλής εισοδηματικής στάθμης. Οι υπουργοί Οικονομικών και Εσωτερικών μιλούν στον «Φ» για τις 
ενέργειες που στοχεύουν στην προστασία της φήμης της Κύπρου ως επενδυτικού οργανισμού.  >>3

➤  Διαφωνία υπουργείου 
Εξωτερικών 
με το υπ. Εσωτερικών

➤  Στάληκαν ερωτήματα 
στον Γεν. Εισαγγελέα

➤  Τι προκύπτει από τον 
κατάλογο με τα 
ξενοδοχεία στα 
κατεχόμενα

➤  Έγγραφο-υπόμνημα 
ετοιμάσθηκε από ΥΠΕΣ

ΜΕΤΑ ΤΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΜΕ ΙΣΡΑΗΛΙΝΟΥΣ 

Πλήττεται το περιουσιακό,
ενισχύεται ο τουρισμός
Η απόφαση της κυβέρνησης για άρση του κανονισμού 
του ποινικού κώδικα, για να επιτρέπεται σε υπηκόους 
τρίτων χωρών να κάνουν διακοπές σε ξενοδοχεία στα 
κατεχόμενα τα οποία είναι κυπριακής ιδιοκτησίας, 
παραμένει σε ισχύ.  >>3

ΠΕΡΙΟΥΣΙΕΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΕΣ ΣΤΟ ΣΦΥΡΙΣΤΟ ΣΦΥΡΙ

Στις Στις ΤΤράπεζες παραδίδονται ράπεζες παραδίδονται 
κλειδιά κλειδιά σπιτιών λόγω χρεώνσπιτιών λόγω χρεών

Οικία των οκτώ
υπνοδωματίων
» Πελάτης της Ελληνικής Τράπεζας έδωσε για δια-
γραφή χρέους μια οικία στη Λακατάμια, 1.200  τ.μ.  
με 8 υπνοδωμάτια, πέντε μπάνια και πισίνα. Στην 
ιστοσελίδα ακινήτων της Ελληνικής υπάρχουν προς 
πώληση τέσσερις επαύλεις τεσσάρων υπνοδωματί-
ων στον Πρωταρά και δύο των δύο υπνοδωματίων.
» Στον Στρόβολο πωλείται ακίνητο με σπίτι με τι-
μή €5.130.000 από την Τράπεζα Κύπρου.
» Στον Συνεργατισμό τα ακίνητα που δόθηκαν για 
διαγραφή χρέους είναι πιο μικρής αξίας και το πιο 
ακριβό είναι κάτω από το ένα εκατομμύριο.  Η μο-
νοκατοικία μεγαλύτερης αξίας που είναι στα χέρια 
του Συνεργατισμού και δόθηκε από τον ιδιοκτήτη 
για να διαγραφεί το χρέος του, είναι μια διώροφη 
ανεξάρτητη κατοικία που βρίσκεται στην Εκάλη 
στη Λεμεσό. Η ενδεικτική τιμή πώλησης είναι 
€913.000. 

» Πελάτης τηςςςς ΕΕΕΕΕΕΕλλλλλλλλλληνηηνηνηνικικικκικι ήςήςήςήής ΤΤΤΤράράράράράάάράπεπεζαζας έδδωσεε ε ε εε γιαα α αααααααααα δια-
γραφή χρέους μια οοοοοικικικκκκκκιι ίαίαίαίαίαί σσσσστητητητητητη ΛΛΛΛΛΛΛΛΛακα ατάμια, 1.20202222 0 00 τττττ.μ.μ.μ.μ.μ.....  
με 8 υπνοδωμάτια, , πέπέπέπέέέέπέπ ντντντεεε ε μπμπμπάνια και πισίνα. Στην 
ιστοσελίδα ακινήτων της Ελληνινινικήκήκήκ ς ς ς ςς υπάρχουν προς 
πώπώπώπώληληληησησ  τέσσεσεσεσ ριρρρ ς ς ςς επεπεπεπαύαύαύα λελελειςιςιςς ττττεσεεσεσσάρωωωωωωωων ν νν ν ν υπυπυπυππυπνονον δωδδδδωδδδδ ματί-
ων σσστοτοτοον ν ΠρΠρΠρΠρΠ ωτωττωττωτταραραραρααραρρά ά άά κααι ιι δύδύο ο ο τωτωτων ν δύδύδύδύο οο ο υπυπυπυπννονοδωδωωμαμαμαατίτ ων.
» ΣΣτοτοτον νν ΣτΣττττρόρόρόρόρ βοβοβ λολο ππωλωλλω είείείταταταταιιι ακακακκίνίνητητοοο μεμεμεμ σσσπίτι μμμε ε εε τιττ -
μή €5.130.000 από την Τράπεζα Κύπρου.ήήή €€€ όό ΤΤ ά ζζ Κύ
» ργ μ γ Στον Συνεργατισμό τα ακίνητα που δόθηκαν για 
διαγραφή χρέους είναι πιο μικρής αξίας και το πιο
ακριβό είναι κάτω από το ένα εκατομμύριο.  Η μο-
νοκατοικία μεγαλύτερης αξίας που είναι στα χέρια 
του Συνεργατισμού και δόθηκε από τον ιδιοκτήτη 
για να διαγραφεί το χρέος του, είναι μια διώροφη 
ανεξάρτητη κατοικία που βρίσκεται στην Εκάλη 
στη Λεμεσό. Η ενδεικτική τιμή πώλησης είναι 
€913.000. 
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Η εκτίμηση ότι η λύση του Κυπριακού 
ήταν επιτεύξιμη δεν επιβεβαιώθηκε 
και αυτό σύμφωνα με τον διαπραγ-
ματευτή, πρέσβη Ανδρέα Δ. Μαυρο-
γιάννη, τον θλίβει και απογοητεύει 
όσο κανέναν. Καταβάλαμε, όπως εί-

πε, τεράστια προσπάθεια ξεπερνώντας μάλιστα και 
τα όριά μας και προχώρησε η διαδικασία περισσότε-
ρο παρά ποτέ, τονίζοντας πως για πρώτη φορά στην 
ιστορία η διαδικασία ασχολήθηκε με όλες τις πτυχές 
του Κυπριακού. Μιλά για μεγάλο επίτευγμα, αλλά 

παραδέχεται πως απο-
τέλεσμα δεν υπάρχει. 
Στέκεται ωστόσο στο 
κεκτημένο που θεωρεί 
τεράστιας σημασίας.

Μας είπαν ότι η συμ-
φωνία επίλυσης του 
Κυπριακού ήταν στο 

τραπέζι στο Κραν Μοντάνα και δεν την πήραμε. 
Είναι απόλυτα ψευδής ισχυρισμός. Δεν ήταν καν η 

προσδοκία κανενός αστραπιαία και εκ μαγείας λύση. Ο 
Γενικός Γραμματέας, που είχε θέσει τα όρια της φιλοδο-
ξίας και της επιδίωξης, έκανε λόγο για προσπάθεια για 
στρατηγική συνεννόηση σε έξι σημεία που αν συμφω-
νούνταν, θα δινόταν αποφασιστική ώθηση. Τα δύο πιο 
καίρια σημεία, που όχι τυχαία ήταν τα σημαντικότερα 
για την πλευρά μας, δεν μπορούσαν να συμφωνηθούν. 
Η τουρκική πλευρά απέρριψε κατηγορηματικά την 
εισήγηση του Γενικού Γραμματέα για άμεση κατάργηση 
των εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων 
καθώς και την προοπτική για πλήρη αποχώρηση των 
τουρκικών στρατευμάτων. Τελικά διερωτάται κανείς αν 
μας ενδιαφέρει η αλήθεια. Μου θυμίζει την περίφημη 
φράση από το φινάλε της ταινίας του Τζον Φορντ «Ο 
άνθρωπος που πυροβόλησε τον Λίμπερτι Βάλανς» που 
λέει «when the legend becomes fact, print the legend». 
Όμως εδώ η παραποίηση των γεγονότων είναι το προ-
οίμιο του ιστορικού αναθεωρητισμού. Ας ερωτηθεί 
επιτέλους η Τουρκία ή η τουρκοκυπριακή ηγεσία αν 
δέχονται, έστω υπό τους δικούς τους όρους, είτε την 
άμεση κατάργηση των εγγυήσεων και των επεμβατικών 
δικαιωμάτων είτε την πλήρη αποχώρηση των τουρκικών 
στρατευμάτων. Χρειάζεται να προσθέσω ότι η προσπά-
θεια για λύση σημαίνει απελευθέρωση, απαλλαγή από 
την κατοχή και επανένωση; Είναι λύση οτιδήποτε δεν 
περιλαμβάνει τα θεμελιώδη αυτά στοιχεία;

Η ιστορική απόπειρα να επιτευχθεί κοινά απο-
δεχτός συμβιβασμός που έγινε από τον Γενικό 
Γραμματέα του ΟΗΕ απέτυχε. 
Σίγουρα ιστορική στιγμή η απόπειρα να επιτευχθεί 

λύση. Σίγουρα κορύφωση μιας προσπάθειας, η οποία 
απέτυχε. Η εκτίμηση ότι η λύση ήταν επιτεύξιμη δεν επι-
βεβαιώθηκε. Μας θλίβει και μας απογοητεύει όσο κα-
νέναν. Καταβάλαμε τεράστια προσπάθεια ξεπερνώντας 
μάλιστα και τα όριά μας και προχώρησε η διαδικασία 
περισσότερο παρά ποτέ. Για πρώτη φορά στην ιστορία 
η διαδικασία ασχολήθηκε με όλες τις πτυχές του Κυ-
πριακού. Είναι μεγάλο επίτευγμα, τίποτα όμως δεν μας 
παρηγορεί εκτός από το αποτέλεσμα και αποτέλεσμα 
δεν υπάρχει. Το κεκτημένο ωστόσο, και είναι τεράστιας 
σημασίας, είναι που ο Γενικός Γραμματέας στην προ-
σέγγισή του, όπως εξάγεται ξεκάθαρα και μέσα από 
την έκθεσή του, αντιλαμβάνεται την αρχιτεκτονική της 
λύσης και το απαράκαμπτο της απαλλαγής από τις εγ-

γυήσεις και τα στρατεύματα για να μπορεί να επιτευχθεί 
λύση. Είναι απόλυτα ξεκάθαρο πως από τη στιγμή που 
η Τουρκία δεν μετακινήθηκε, απορρίπτοντας ουσιαστικά 
δύο από τους βασικότερους πυλώνες της αρχιτεκτονικής 
της λύσης, λύση δεν μπορούσε να υπάρξει.

Βέβαια ο Γενικός Γραμματέας λέει ότι το Κυπρι-
ακό είχε φτάσει πολύ κοντά στη λύση και αυτό 
δεν επιτεύχθηκε λόγω έλλειψης πολιτικής βού-
λησης από τα μέρη. 
Ήδη από τον Ιανουάριο στη Γενεύη ο Γενικός Γραμ-

ματέας είχε ξεκαθαρίσει ότι για να μπορεί να συνει-
σφέρει, θα πρέπει σε όλα τα στάδια να αποφύγει την 
επίρριψη ευθυνών. Με συνέπεια και μερικές φορές 
καταβάλλοντας ειδική προσπάθεια επιμελώς το απέ-
φυγε τουλάχιστον προς τα έξω. Όσοι ήμασταν μέσα 
ή σε κατ’ ιδίαν συνομιλίες, ξέρουμε επακριβώς τις εξ 
αντικειμένου ευθύνες και ποιοι και πόσο υπολείπονται 
των περιστάσεων. Καταγράφει στην έκθεσή του την 
προσπάθεια που έγινε και την αδυναμία να φτάσου-
με σε υιοθέτηση του πακέτου των έξι σημείων. Δεν 
καταλήξαμε σε στρατηγική συμφωνία, που θα έδιδε 
αποφασιστική ώθηση στη διαπραγμάτευση. Αυτό ήταν 
το διακύβευμα στο Κραν Μοντάνα. Η ελέω Τουρκίας 
και τουρκοκυπριακής ηγεσίας αποτυχία στην ασφάλεια 
και τις εγγυήσεις έκανε αδύνατο το πακέτο και άνευ 
νοήματος την προσέλευση των Πρωθυπουργών των 
εγγυητριών για διαπραγμάτευση του τρόπου πλήρους 
τερματισμού στρατιωτικής παρουσίας.

Τα σημεία Γκουτέρες ήταν έξι, εμείς πήραμε το 

ένα σύμφωνα με τους Τουρκοκύπριους.
 Λάθος, η δική μας πλευρά μόνο κατέθεσε τε-

λικές περιεκτικές προτάσεις για όλα τα θέματα, που 
χαρακτηρίστηκαν από την ΕΕ ως εντυπωσιακές, τα 
Ηνωμένα Έθνη χαρακτήρισαν την κίνησή μας εξαι-
ρετικά εποικοδομητική και τις προτάσεις μας θετικές. 
Ο ίδιος ο Γενικός Γραμματέας είπε ότι ήταν οι μόνες 
στο τραπέζι και που συνάδουν πλήρως με την ανάγκη 
να ικανοποιηθούν τα έξι σημεία ταυτόχρονα. Οι ίδιοι 
οι Τουρκοκύπριοι είπαν ότι αντιμετώπιζαν τρεισήμισι 
από τις τέσσερις απαιτήσεις τους, όμως το τελευταίο 
βράδυ τις αγνόησαν πλήρως. Ζητούσαν περισσότερα 
και κυρίως δεν έκαναν κανένα ουσιαστικό βήμα για 
ικανοποίηση των δικών μας απαιτήσεων στα υπόλοιπα 
σημεία. Κόπτονται ως κήνσορες ότι ήταν ελαστικοί και 
εποικοδομητικοί, ας μας πουν επιτέλους σε τι συνίστα-
ται αυτό, γιατί, τουλάχιστον εγώ, εν τη αφελεία μου 
ίσως, αδυνατώ να το διακρίνω.

Ισχυρίζονται ότι ήταν έτοιμοι να προχωρήσουν 
αλλά δεν υπήρχε η θετική ανταπόκριση των 
Ελληνοκυπρίων. 
Προσχήματα εν αμαρτίαις που παραπλανούν αυ-

τούς που θέλουν να παραπλανούνται. Είναι σοβαρό να 
ισχυρίζεται κανείς πως η Τουρκία έκανε τη μεγαλύτερη 
μετακίνηση της ιστορίας της στο Κυπριακό και δεν την 
ανακοίνωσε λόγω ατμοσφαιρικών συνθηκών; Ο Γενικός 
Γραμματέας είπε στο δείπνο ότι εξέλαβε από κατ’ ιδία 
συναντήσεις του με τον κ. Τσαβούσογλου ότι θα μπο-
ρούσε να δεχτεί άμεση κατάργηση των εγγυήσεων και 

πως είχε δεχθεί την εισήγησή του πως αν υπήρχε το 
πακέτο και έμενε ανοικτό μόνο το θέμα ρήτρας λήξης 
ή επανεξέτασης των εναπομεινάντων στρατευμάτων, 
και μιλούμε για μικρά αποσπάσματα, θα φέρναμε 
τους Πρωθυπουργούς, για να το συζητήσουμε. Όταν 
ο κ. Τσαβούσογλου κατηγορηματικά απέρριψε την 
κατανόηση του Γενικού Γραμματέα, ο τελευταίος με 
διπλωματικότητα, ψυχραιμία, αποφασιστικότητα και 
μεγαλοψυχία ζήτησε συγγνώμη, είπε ότι παρεξήγησε 
και χωρίς περιστροφές τερμάτισε τη διάσκεψη. Ήταν 
μία πλήρως έντιμη και αξιοπρεπής αντίδραση, απόλυτα 
ενδεδειγμένη υπό τις περιστάσεις. Προσθέτω πως ο κ. 
Τσαβούσογλου είχε όντως αναφέρει πως αν οι Τουρκο-
κύπριοι είναι ευτυχείς με όλα τα άλλα στοιχεία του πα-
κέτου, θα μπορούσε να πάει πίσω στην Κυβέρνησή του 
και να ζητούσε περισσότερη ελαστικότητα. Σε ερώτηση 
αν αυτή η περαιτέρω ελαστικότητα θα μπορούσε να 
φτάσει μέχρι την άμεση κατάργηση, απάντησε αρνητι-
κά, υπογραμμίζοντας ότι σε καμιά περίπτωση δεν μπο-
ρεί να γίνει πριν την πλήρη εφαρμογή της λύσης. Στο 
σημείο αυτό το βάρος της ιστορικής ευθύνης το φέρει 
κυρίως ο κ. Ακιντζί, που είπε πως οι Τουρκοκύπριοι δεν 
δέχονται την κατάργηση των εγγυήσεων, δεν δέχονται 
την πλήρη αποχώρηση των στρατευμάτων και δεν είναι 
ικανοποιημένοι από τα όσα, υπό αίρεση, τους δόθηκαν 

στα άλλα σημεία του πακέτου. Έτσι αν υπήρχε έστω 
και μια μικρή χαραμάδα για διαφοροποίηση από τον κ. 
Τσαβούσογλου, του έδεσε τα χέρια ο κ. Ακιντζί. 

Οι Τουρκοκύπριοι θεωρούν ότι τους δώσαμε μια 
εκ περιτροπής προεδρία με τέτοιους όρους που 
ήταν δώρον άδωρον. 
Ήταν τεράστια χειρονομία η αποδοχή πως η πολιτι-

κή ισότητα θα μπορεί να περιλαμβάνει την εκ περιτρο-
πής προεδρία, όχι μόνο λόγω της διαφοράς στο μέγεθος 
μεταξύ των κοινοτήτων, αλλά και κυρίως γιατί οδηγεί 
στα όριά της την ισονομία, την ισοπολιτεία και την 
ομοσπονδιακή Αρχή. Βεβαίως η αποδοχή αυτή είναι 
υπό όρους. Αυτό έλειπε, να μη βάζαμε τη λειτουργία 
του κράτους μέσα στο σωστό πλαίσιο σεβασμού της 
δημοκρατίας και της λειτουργικότητας. 

Ο Γενικός Γραμματέας μιλά για έλλειψη ύπαρξης 
πολιτικής βούλησης, θάρρους, αποφασιστικό-
τητας και εμπιστοσύνης, για να μπορέσουν να 
φτάσουν οι πλευρές σε συμφωνία στο Κραν 
Μοντάνα. 
Ο Γενικός Γραμματέας δεν είναι επιδιαιτητής. 

Ασκεί καλές υπηρεσίες. Δεν επιρρίπτει ευθύνες. Κά-
νει γενικές αναφορές για τα στοιχεία που θεωρεί πως 
είναι απαραίτητο σε κρίσιμες στιγμές μιας διαδικα-
σίας να πρυτανεύουν. 

Αυτό σας βρίσκει ικανοποιημένους; 
Έχουμε πολλές μικρές παρατηρήσεις και διαφο-

ροποιήσεις σε εκτιμήσεις με την έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα, όμως σε γενικές γραμμές, για μένα, η έκ-
θεση ήταν η αναμενόμενη και δικαιώνει πλήρως την 
προσέγγισή μας, τη φιλοσοφία μας και την αντίληψή 
μας για την αρχιτεκτονική της λύσης του Κυπριακού και 
τη διαπραγματευτική διαδικασία. 

Ποιο σημείο θεωρείτε ως το πιο αδύναμο της 
έκθεσης; 
Μια προσπάθεια εξωραϊσμού των διαφορών το 

οποίο ήταν το μόνιμο ζήτημα που είχαμε αυτά τα 
χρόνια με τον κ. Άιντε. Στην προσπάθειά του να προ-
χωρήσουν τα πράγματα, εξέπεμπε πάντα έναν αέρα 
αισιοδοξίας, υπερτόνιζε τα θετικά και υποτιμούσε τις 
δυσκολίες και τις διαφορές, σε βαθμό που μερικές φο-
ρές νιώθαμε να αμφισβητείται, ως μη έδει, η αξιοπιστία 
της ανάγνωσής μας. Μια επιδερμική προσέγγιση της 
έκθεσης θα μπορούσε να δώσει την εντύπωση πως 
πλείστα όσα από τα ζητήματα που παραμένουν ανοικτά 
είναι λεπτομέρειες. Δεν είναι όμως.

« Έτσι αν υπήρχε έστω και 
μια μικρή χαραμάδα για 
διαφοροποίηση από τον κ. 
Τσαβούσογλου, του έδεσε 
τα χέρια ο Ακιντζί»

Υπεκφεύγει ο ηγέτης 
των Τουρκοκυπρίων 

Ο Μουσταφά Ακιντζί στη Νέα Υόρκη είπε ότι περι-
μένουν τις προεδρικές εκλογές για να προχωρήσει 
η διαδικασία. 
Τι είναι αυτή η δήλωση εκτός από υπεκφυγή και ανα-

στολή; Εμείς είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε χωρίς καμιά 
περαιτέρω καθυστέρηση. Εκείνοι λένε, θα δούμε μετά τις 
Προεδρικές. Αυτοί λένε ότι δεν υπάρχει διαδικασία. Εγώ 
προσωπικά πήγα, εκ μέρους του Προέδρου της Δημο-
κρατίας στις Βρυξέλλες, για να ζητήσω από τον Πρόεδρο 
Γιούνκερ και την Επιτροπή να μας βοηθήσουν σε αυτή 
την προσπάθεια. Είναι εξωφρενικό, όμως, να μου ζητούν, 
χωρίς διαδικασία, να λειτουργεί η ad hoc δικοινοτική επι-
τροπή. Για να προετοιμάσει μήπως τη διχοτόμηση; 

Χωρίς διαδικασία πού οδηγούμαστε; 
Εμείς θέλουμε να υπάρξει άμεσα συνέχιση των δια-

πραγματεύσεων, αλλά χρειάζονται δύο για να χορέψεις 
τανγκό. Ο Γενικός Γραμματέας σωστά είπε ότι υπάρχει η 
αποστολή των καλών υπηρεσιών του και είναι στη διάθεση 
των μερών. Εμείς κάναμε μεγάλη προσπάθεια τον Ιούλιο 
στο ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας για να διαφυλα-
χθεί η διαδικασία, οι παράμετροι των Ηνωμένων Εθνών. 
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τόσο στην ομιλία του στον 
ΟΗΕ όσο και στον Γενικό Γραμματέα είπε ότι θα ήταν καλό 
αυτοί που μπορούν να ενεργήσουν ως φίλοι της αποστολής 
των καλών υπηρεσιών του να βοηθήσουν, ώστε να υπάρξει 
συνέχιση της προσπάθειας. Μόνο η λύση είναι για μας το 
τέλος του δρόμου.

Να διαφυλάξουμε το άτυπο έγγραφο
Είναι παράξενο το ότι στην έκθεση γίνε-
ται μόνο μια απλή αναφορά στο άτυπο 
έγγραφο (non paper) το οποίο ξεσήκωνε 
πολλές αντιπαραθέσεις όταν αναφέρθηκε 
στη Νέα Υόρκη από τον υπουργό Εξωτερι-
κών της Ελλάδας.
 Και σε αυτό δικαιώνεται η προσέγγισή 

μας. Όταν έγινε αυτή η συζήτηση, εξηγήσαμε 
τι είναι αυτό το έγγραφο και πώς προέκυψε, τι 
σημασία είχε κ.λπ. Αυτό που είπε ο κ. Κοτζιάς 
είναι απόλυτα ορθό και είναι ακριβώς η ίδια 
και η δική μας ανάλυση. 

Ναι, αλλά αυτά που λέτε εσείς και αυτά 
που δηλώνονται δημόσια δεν είναι τα ίδια. 
Ο καθένας μπορεί να λέει ό,τι θέλει, είναι 

όμως παρωδία να αποτελεί η διαπραγμάτευση 
αντικείμενο δημόσιας αντιπαράθεσης και από 
καθέδρας δηλώσεων από ανθρώπους που δεν 
ήταν παρόντες και ούτε ξέρουν. Είναι μονα-
δική πρωτιά να περνούμε τον χρόνο μας να 
συζητούμε και να αμφισβητούμε το αφήγημα 
των δικών μας υπευθύνων σε μια διαπραγ-
μάτευση. Είναι κρίμα. Είναι άλλο να έχει ο 
καθένας την ερμηνεία, την ανάλυσή του, τη 
γνώμη του σε ό,τι αφορά τα κίνητρα και τις 
επιδιώξεις, το ειδικό βάρος κάθε παράγοντα 
κ.λπ., φτάνει να στηρίζεται σε πραγματικά 
γεγονότα.

Εσείς ήσασταν εκεί. 
Ο Γενικός Γραμματέας από την πρώτη φο-

ρά που ήλθε είπε ότι δεν είναι ανεκτό ένα 

σύστημα που θα επιτρέπει μονομερή επέμβα-
ση και θα διατηρεί τις εγγυήσεις και δήλωσε 
ότι αυτό θα πρέπει να αντικατασταθεί με ένα 
ισχυρό σύστημα εφαρμογής, παρακολούθη-
σης, επίβλεψης. Γι’ αυτό έφερε την τελευταία 
νύχτα το non paper, το οποίο συμπλήρωνε το 
συγκεκριμένο σημείο που ανέφερε στα 6 του 
σημεία για να το συζητήσουμε. Έχει δίκαιο 
ο κ. Κοτζιάς, όταν λέει αυτό πρέπει να το δι-
αφυλάξουμε. Έχει σημασία που το κατέθεσε 
ο Γενικός Γραμματέας και είναι αναπόσπαστο 
μέρος της προσέγγισης της αρχιτεκτονικής 
της λύσης. Επιπλέον είχε σε μεγάλο μέρος 
αντλήσει από συζητήσεις των προηγούμενων 
ημερών και από τα έγγραφά μας και δικαί-
ωνε την προσπάθεια που καταβάλαμε στην 
διάσταση αυτή.

Γιατί το θυμήθηκε στη Νέα Υόρκη ο κ. Κο-
τζιάς και όχι εκείνο το βράδυ; 
Εκείνο το βράδυ το στηρίξαμε όσο μπο-

ρούσαμε, εμείς και ο κ. Κοτζιάς, το σχολιάσα-
με θετικά, κάναμε παρατηρήσεις και εκφρά-
σαμε ετοιμότητα να το διαπραγματευτούμε. 
Είχαμε πλήρη συναίσθηση της σημασίας 
που είχε ως κομμάτι του παζλ. Η τουρκική 
πλευρά επιδεικτικά το αγνόησε εντελώς, δεν 
έκανε καμία απολύτως αναφορά σε αυτό και 
ήταν αναμενόμενο αφού η συμφωνία σε αυ-
τό δημιουργούσε το αναγκαίο υπόστρωμα 
κατάργησης εγγυήσεων και επεμβατικών 
δικαιωμάτων. 

Αναδείξαμε για πρώτη φορά την ουσία του Κυπριακού
Στη Νέα Υόρκη είχατε διάφορες συναντήσεις 
και διαβουλεύσεις. Ποια ήταν η ανταπόκρισή 
τους; 
Η αντίδραση ήταν πάρα πολύ καλή, υπήρξε πλή-

ρης κατανόηση στις θέσεις μας, από εκεί και πέρα 
όμως διέκρινα κάποιο μούδιασμα και κάποια επι-
φυλακτικότητα στο να προβούν σε συγκεκριμένες 
ενέργειες υπό το φως της τουρκικής άρνησης.

Μήπως γιατί κουράστηκαν ή ίσως δεν 
πείσαμε;
 Όχι, καθόλου, απλώς τους αποτρέπει η τουρ-

κική στάση και θεωρούν επίσης ότι δυνατόν η 
συγκυρία τώρα ενόψει και εκλογών και εν γένει 
με τα προβλήματα στην περιοχή και τις προτεραι-
ότητες της Τουρκίας να μην προσφέρεται. Εμείς 
ουδέποτε θέλαμε τεχνητά χρονοδιαγράμματα, 
αλλά ουδέποτε παίζαμε με τον χρόνο, πιστεύουμε 
ότι η προσπάθεια πρέπει να συνεχίζεται μέχρι τη 
λύση του Κυπριακού.

Ζήσατε τις διαπραγματεύσεις και την εποχή 
του σχεδίου Ανάν και πιο πριν, όλο λέμε ότι 
ο χρόνος δημιουργεί τετελεσμένα, ότι θέ-
λουμε λύση σύντομα, κι όμως τα γεγονότα 
μάς φέρνουν αντιμέτωπους με αδιέξοδα, με 
μομέντουμ των δύο τόσων χρόνων που μας 
προσπερνούν, φέρνοντάς μας μπροστά σε ένα 
τραγικό αποτέλεσμα. 
Βεβαίως, αλλά με τον τρόπο που το λέτε είναι 

σαν να φταίμε εμείς.
Κάπου δεν φταίμε κι εμείς; 
Όχι, καθόλου, εμείς έχουμε καταφέρει για 

πρώτη φορά στην ιστορία του Κυπριακού να ανα-
δείξουμε την ουσία του προβλήματος που είναι ο 
υπερκαθοριστικός ρόλος ασφάλειας, των εγγυή-
σεων και των στρατευμάτων. Να αναδείξουμε την 
ανάγκη να επιλυθεί σωστά και το εδαφικό. Τόσα 
χρόνια μας είχαν περιορίσει στη συζήτηση μόνο 
αυτών που ήθελε η τουρκική πλευρά και εμείς 
αγοράζαμε την ελπίδα ότι εν ευθέτω χρόνω θα 
συζητήσουμε επιτέλους και τα άλλα. Για πρώτη 
φορά το μπορέσαμε. 

Και τι έγινε; 
Το γεγονός της συζήτησης είναι σημαντικό αλ-

λά βεβαίως δεν φτάνει. Δεν υπήρξε αποτέλεσμα. 
Ο μεγάλος υπεύθυνος δεν είναι μόνο η Τουρκία 
αλλά και οι Τουρκοκύπριοι με τις παράλογες και 
συνεχώς διευρυνόμενες απαιτήσεις τους.

Ποιο είναι το επόμενο βήμα; 
Επιμονή. Αυτή τη στιγμή η διεθνής κοινότητα 

έχει πλήρως εμπεδώσει αυτό που είπε ο Γενικός 
Γραμματέας, πως δεν μπορεί να υπάρξει λύση του 
Κυπριακού με διατήρηση εγγυήσεων και δικαιώματα 
επέμβασης σε μια σύγχρονη χώρα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση τον 21ο αιώνα. Αυτό είναι μακράν το σπουδαι-
ότερο κεκτημένο αυτής της προσπάθειας.

Μα όσο δεν το δέχεται η Τουρκία, δεν θα 
υπάρξει λύση του Κυπριακού. 
Όντως, για να  μπορεί να υπάρξει λύση, πρέπει η 

Τουρκία να αλλάξει τη θεώρησή της στο θέμα αυτό. 
Αυτή είναι η απαίτηση και η προσδοκία μας, αυτή 
ήταν η προσδοκία του Γενικού Γραμματέα στο Κραν 
Μοντάνα. Πίστεψε προς στιγμής πως ήταν εφικτό και 

διαψεύστηκε.
Πώς αντιμετωπίζετε το γεγονός ότι μιλούν για 
άνοιγμα της κλειστής πόλης της Αμμοχώστου 
υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση, επιστροφή 
των Μαρωνιτών, έβαλαν»«δασμούς» στα προ-
ϊόντα που πάνε στους εγκλωβισμένους μας; 
Όλα αυτά μας τρομοκρατούν και μας ανησυ-

χούν πολύ, τα παίρνουμε πολύ στα σοβαρά. Είναι 
μεθοδεύσεις για δημιουργία περαιτέρω τετελε-
σμένων που θα καταστήσουν τη λύση ακόμα πιο 
απομακρυσμένη και πιο δύσκολη. Προσπαθούμε 
να βρούμε τρόπους είτε να τα αναστρέψουμε είτε 
να μετριάσουμε τις επιπτώσεις τους. 

Κοιτάζοντας τη διαδικασία επίλυσης του Κυ-
πριακού της οποίας είστε ο διαπραγματευτής, 
θα λέγατε για κάτι mea culpa; 
Είμαι ιδιαίτερα ευτυχής που η πλευρά μας εξά-

ντλησε τα όριά της, ακριβώς για να μπορέσει να 
συνεισφέρει όσο μπορούσε στη δημιουργία αυτού 
του πακέτου του Γενικού Γραμματέα. Δυστυχώς η 
άλλη πλευρά δεν έκανε το δικό της κομμάτι. Αν 
υπάρχει ένα mea culpa, είναι ίσως γιατί τόσα χρόνια 
δεχτήκαμε να προχωρούν τα άλλα στοιχεία χωρίς 
να υπάρχουν αυτά που αφορούν την ασφάλεια, τις 
εγγυήσεις και τα στρατεύματα, αγοράζοντας πάντα 
την ελπίδα ότι κάποτε στο τέλος θα τα βλέπαμε. 
Μου θυμίζει λίγο την ιστορία «ο πιστός φίλος» του 
Όσκαρ Ουάιλντ με τον φτωχό μικρό Χανς και τον 
πλούσιο Μυλωνά με τη χειράμαξά του.

* ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΑ ΤΟ Β’ ΜΕΡΟΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ Δ. 
ΜΑΥΡΟΓΙΑΝΝΗΣ

Η ελέω Τουρκίας και τ/κ 
ηγεσίας αποτυχία στην ασφά-
λεια και τις εγγυήσεις έκανε 
αδύνατο το πακέτο και άνευ 
νοήματος την προσέλευση 
των Πρωθυπουργών των εγγυ-
ητριών για διαπραγμάτευση

Στην Αντιγόνη Σολομωνίδου Δρουσιώτου
antigoni.drousiotou@phileleftheros.com

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Το βάρος της ιστορικής ευθύνης 
το φέρει κυρίως ο Ακιντζί
ΔΟΥΛΕΥΟΥΝ ΓΙΑ ΔΥΟ ΚΡΑΤΗ 

Γιατί παγώσατε τη διαδικασία της ΕΕ για εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου στα 
κατεχόμενα; 
Με απόφαση των ηγετών στο πλαίσιο των διαπραγματεύσεων, δημιουργήσαμε μια ad hoc δικοι-

νοτική επιτροπή για την προετοιμασία της μελλοντικής τουρκοκυπριακής συνιστώσας πολιτείας για 
την εφαρμογή του κεκτημένου. Παρήγαγε αξιοσημείωτο έργο. Τώρα, χωρίς διαδικασία, πώς νομιμο-
ποιείται ad hoc δικοινοτική επιτροπή; 

Η διαδικασία σταμάτησε, διότι δίνεται η αίσθηση ότι γίνεται ένα διάλειμμα; 
Αμέσως μετά το Κραν Μοντάνα η τουρκοκυπριακή πλευρά και η Τουρκία είπαν ότι η διαδικασία 

τελείωσε και μάλιστα αμφισβήτησαν τον βασικό στόχο της επανένωσης. Όταν ο άλλος λέει ότι 
φεύγει από τις παραμέτρους των Ηνωμένων Εθνών, φεύγει από τη λύση της διζωνικής, δικοινοτικής 
ομοσπονδίας, δουλεύει για δύο κράτη, για ενσωμάτωση στην Τουρκία, πώς μπορεί να απαιτεί να 
συνεχίσει να λειτουργεί η ad hoc δικοινοτική επιτροπή; 

Η προσπάθεια 
για λύση σημαίνει 
απελευθέρωση, απαλ-
λαγή από την κατοχή 
και επανένωση; Είναι 
λύση οτιδήποτε δεν 
περιλαμβάνει τα θεμε-
λιώδη αυτά στοιχεία;
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ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ
ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΓΙΑ ΕΚΔΗΛΩΣΗ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ

Για Μακροχρόνια Παραχώρηση Άδειας Χρήσης Γης για Ανάπτυξη Έργων από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας

Έγγραφο Εκδήλωσης Ενδιαφέροντος Αρ. 357/2017
Τελευταία Ημερομηνία Υποβολής Αιτήσεων: 27 Οκτωβρίου 2017

Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) ζητά Δηλώσεις Ενδιαφέροντος για μακροχρόνια παραχώρηση άδειας χρήσης ιδιόκτητης γης 
(τεμαχίου) για ανάπτυξη Έργων παραγωγής ηλεκτρισμού από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ). Οι Δηλώσεις μπορούν να υπο-
βληθούν από φυσικά ή νομικά πρόσωπα.  
Η διάρκεια της παραχώρησης άδειας χρήσης του τεμαχίου περιλαμβάνει την περίοδο μέχρι την αδειοδότηση του έργου και την 
περίοδο χρήσης του τεμαχίου για 27 χρόνια.   
Ο Επιτυχών Προσφοροδότης θα πρέπει να παραχωρήσει το τεμάχιο με την υπογραφή της Συμφωνίας Παραχώρησης Άδειας Χρήσης 
καθώς επίσης να δώσει όλες τις απαιτούμενες συναινέσεις, εγκρίσεις για την αδειοδότηση του έργου και/ή να πράξει ό,τι άλλο 
είναι απαραίτητο για την ολοκλήρωση του έργου υπό την ιδιότητά του ως ιδιοκτήτης.
Η ΑΗΚ θα έχει το δικαίωμα ανανέωσης της Συμφωνίας Παραχώρησης Άδειας Χρήσης, εάν το επιθυμεί, με όρους τους οποίους θα 
διαπραγματευθεί με τον Ιδιοκτήτη, κατά ή περί τη λήξη της Συμφωνίας. Κατά τη λήξη της Συμφωνίας, η ΑΗΚ θα παραδώσει το τε-
μάχιο στην αρχική κατάσταση, αφαιρώντας όλες τις εγκαταστάσεις που έχει εγκαταστήσει. 
Το Έγγραφο για Εκδήλωση Ενδιαφέροντος Αρ. 357/2017 είναι διαθέσιμο δωρεάν στην ιστοσελίδα της ΑΗΚ www.eac.com.cy στο 
μέρος  Διαγωνισμοί > Νέοι > Δωρεάν.
Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να αποτείνονται στον: 

Διευθυντή Προμηθειών
Ταχ. Κιβώτιο 24506,
ΚΥ-1399, Λευκωσία,
Κύπρος.

Τηλ. +357 22201655
purchasing@eac.com.cy

Ειδοποίηση  σύμφωνα με το Άρθρο 63(2) του Περί Κοινοτήτων Νόμου
σύμφωνα με τον  περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης Νόμο

  
Με το παρόν γνωστοποιείται ότι στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με 
αριθμό 4805 και ημερομηνία 11.8.2017, δημοσιεύτηκε με αριθμό Δ.Π. 454 Γνωστο-
ποίηση Απαλλοτρίωσης Ιδιωτικής Ιδιοκτησίας στο χωριό Ακρούντα  για την εγγραφή 
αγροτικού δρόμου στην τοποθεσία «Βικλιά - Πλαθκιές». 
Κάθε πρόσωπο που ισχυρίζεται πως έχει οποιοδήποτε δικαίωμα ή συμφέρον πάνω 
στην ιδιοκτησία που περιγράφεται στον κατωτέρω  πίνακα και φέρει ένσταση στη 
σκοπούμενη απαλλοτρίωσή της, καλείται μέσα σε 30 ημέρες  από τη δημοσίευση 
της παρούσας Γνωστοποίησης, να υποβάλει ένσταση στον Υπουργό Εσωτερικών, 
μέσω του Επάρχου Λεμεσού  μαζί με λεπτομερή στοιχεία και αποδείξεις για το δι-
καίωμα ή συμφέρον του, καθώς και για τους λόγους της ένστασής του. 

ΠΙΝΑΚΑΣ 
Η Ιδιωτική ακίνητη ιδιοκτησία στο χωριό Ακρούντα  της Επαρχίας Λεμεσού, με τε-
μάχια και σχετικά με τα τεμάχια με αριθμούς 278,288, 289, 292 του Φ/Σχ. 54/19 
καθώς και τεμάχια και σχετικά με τα τεμάχια με αρ. 88, 90, 307, 308, 309 και 419 
του Φ/Σχ. 54/20. 
 Αντίγραφο της σχετικής Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης με κατάλογο των επηρε-
αζόμενων ιδιοκτητών και του σχεδίου, βρίσκονται για επιθεώρηση από κάθε ενδι-
αφερόμενο πρόσωπο στο Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού καθώς και στο Γραφείο 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Ακρούντας  (Φάκ.  Χ.Ο. 4/88/13) (9/ΚΧΤ/625/2005)  (5/ 
ΔΑΕ. 1424/2005)

ΘΑΝΟΣ ΖΑΦΕΙΡΑΚΗΣ
Δίπλωμα και βραβείο τηλεπάθειας

Η έδρα μου είναι στην Αθήνα και δέχομαι τηλεφωνήματα από όλα 
τα κράτη. Μου δίνετε ημερομηνία γεννήσεως και μετά από λίγη ώρα 
σας παίρνω εγώ τηλέφωνο (σε σταθερό τηλέφωνο χωρίς να χρεώ-
νεστε εσείς) και σας δίνω απαντήσεις σε όλα τα θέματα.
Επίσης μέσα από την πρόβλεψή μου συμβουλεύω, βοηθάω πώς 
πρέπει να ενεργήσετε ή τι πρέπει να προσέχετε για να έχετε την 
επιτυχία που θέλετε στον επαγγελματικό και στον οικονομικό σας 
τομέα.
Προβλέπω με ακρίβεια για οποιοδήποτε οικογενειακό και αισθη-
ματικό πρόβλημα και με τη βοήθειά μου θα βρούμε μαζί τη λύση. 
Γιατί για όλα τα προβλήματα υπάρχουν λύσεις.
Πάντα με κατανόηση σας απαντώ με ειλικρίνεια στα προβλήματα 
που σας αφορούν. 
Καταπληκτικές επιτυχίες.  Απόλυτη εχεμύθεια.
Δέχεται  τηλεφωνήματα όλες τις μέρες και Κυριακές. 

Τηλ. 0030-6932916728 

ΜΕΝΤΙΟΥΜ - ΑΣΤΡΟΛΟΓΟΣ
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ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ 
ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΕΜΕΣΟΥ

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ
Γνωστοποιείται σύμφωνα με το 
άρθρο 25 του Περί Ακινήτου Ιδι-
οκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου Κεφ. 224, 
ότι συμφωνήθηκε να πωληθεί 
το μερίδιο ή συμφέρον στα ακί-
νητα που αναφέρονται πιο κά-
τω.
Δήλωση Μεταβίβασης:
5/Π/3561/2017
Πωλητής:
Διογένους Ερμιόνη
Ηλία Ηλιάδη 16, Μακάριος ΙΙΙ, 
Δήμος Κάτω Πολεμιδιών, Λεμε-
σός.
Αγοραστής:
Χριστοδούλου Λεωνίδας,
Καταλάνου 11, Διαμ. 2, 1100 Άγι-
ος Ανδρέας, Δήμος Λευκωσίας, 
Λευκωσία
Ακίνητο:
Αρ. Εγγραφής: 0/3409
Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./
Κλίμ.: 37/48/0/1473/5
Είδος Ακινήτου: Χωράφι
Εμβαδόν τ.μ.: 316
Γεωγραφική Περιοχή: Λεμεσός, 
Χανδριά
Τοποθεσία: Ζαβού
Μεταβιβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 3/4
Ποσό Πώλησης: €1.700,00
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΥΡΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στο θέμα της τηλεφωνίας επιμένουν σε διευθετήσεις που θα τους προσκομίσουν πολιτικά οφέλη
ΜΕΡΟΣ Β’

Της Αντιγόνης Σολομωνίδου Δρουσιώτου

Κ αμία τεχνική επιτροπή δεν έχει κα-
ταργηθεί, γίνονται συναντήσεις, δη-
λώνει ο Διαπραγματευτής, πρέσβης 
Ανδρέας Δ. Μαυρογιάννης, και εξη-
γεί πως αυτό το οποίο είπε είναι ότι 
δεν μπορεί μετά από την αποτυχία 

μιας προσπάθειας να νομίζουμε ότι συνεχίζουμε 
σαν να μη συνέβη τίποτε. Χρειάζεται συνεχής αξι-
ολόγηση και ορισμένες φορές επανεξέταση, όπως 
λέει, για να είμαστε σίγουροι ότι συνεισφέρουμε 
στον στόχο της επανένωσης και αυτό κάνουμε σε 
διαρκή βάση.

Γιατί δεν καταφέραμε να προ-
χωρήσουμε στη σύνταξη συνταγ-
μάτων; Όντως υπήρξε μια κατ’ αρ-
χήν συμφωνία των ηγετών για να την 
προωθήσουμε την κατάλληλη στιγμή. 
Από τη στιγμή που είχαμε σοβαρές 
εκκρεμότητες το να εμφανιστείς ότι 
συντάσσεις το σύνταγμα, δίνεις τη 
λανθασμένη εντύπωση πως όλα είναι 
συμφωνημένα, γι’ αυτό και δεν προ-
χωρήσαμε, αλλά αυτό δεν σήμαινε 

τίποτα.
Το θέμα του ηλεκτρικού ρεύματος; Είναι του-

λάχιστον άδικο να γίνεται λόγος από την τουρκο-
κυπριακή πλευρά πως δεν προχώρησε το θέμα του 
ηλεκτρικού ρεύματος. Προχώρησε άμεσα και είχε 
τρία στάδια. Το πρώτο ήταν η τεχνική σύνδεση των 
συστημάτων που έγινε πολύ γοργά, παρά τα κάποια 
προσκόμματα που προέβαλαν στην αρχή οι Τουρκο-
κύπριοι και τα οποία ξεπεράσαμε, υπήρξε σύνδεση 
και υπάρχει διασύνδεση. Το δεύτερο στάδιο ήταν 
να γίνει μια τεχνική μελέτη εμπειρογνωμόνων για 
τις απαιτήσεις ασφαλούς μόνιμης σύνδεσης, κι αυτό 
προχώρησε, το τρίτο στάδιο ήταν η επίσημη και 
διαρκής σύνδεση, η οποία φυσιολογικά θα γίνει 
με τη λύση του Κυπριακού. Εδώ και πολλούς μήνες 
προμηθεύουμε, επί πληρωμή, ρεύμα στους Τουρκο-
κύπριους όποτε το χρειάζονται. 

Το θέμα της κινητής τηλεφωνίας; Υπάρχουν 
τεχνικές λύσεις, φτάνει να παραμείνουμε στη 
λογική της συναντίληψης. Οι Τουρκοκύπριοι τις 
απορρίπτουν και επιμένουν σε διευθετήσεις που 
θα τους προσκομίσουν πολιτικά οφέλη. Για μια 
ακόμα φορά θυσιάζουν την ουσία στον βωμό μη 
αποδεκτών πολιτικών επιδιώξεων. Δεν μπορεί να 

υπάρξει διακρατική συμφωνία ούτε νομιμοποίηση 
παροχέων. Έχουμε προσφέρει πρακτική τεχνική 
λύση που είναι απόλυτα λειτουργική, μια εταιρεία 
παροχής τηλεφωνίας μάλιστα την εφαρμόζει ήδη 
και δουλεύει μια χαρά. Είναι αστείο στον 21ο αιώνα 
με τις δυνατότητες της τεχνολογίας να προβάλ-
λονται τέτοια προσκόμματα. Ας σκουπίσουν λίγο 
μπροστά από την πόρτα τους. Αυτό ισχύει για όλα 
τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης, η πλευρά 
μας είναι αυτή που τα έκανε να δουλέψουν. Πά-
ντα όμως εντός της λογικής που πρυτάνευσε στην 
υιοθέτησή τους.

Οι τεχνικές επιτροπές όμως σταμάτησαν. 
Δεν σταμάτησε καμία τεχνική επιτροπή. Ο βαθμός 
δραστηριοποίησής τους όμως ποικίλλει, ανάλογα με 
το αντικείμενο και τις πολιτικές τους προεκτάσεις.

Το αναφέρει και η έκθεση Γκουτέρες, μιλά για 
επαναδραστηριοποίησή τους. Η έκθεση λέει ότι 
το έργο τους πρέπει να στηριχθεί και κατά τη δι-
άρκεια αυτής της πολιτικής αβεβαιότητας. Καμία 
τεχνική επιτροπή δεν έχει καταργηθεί, γίνονται 
συναντήσεις, αυτό το οποίο είπαμε είναι ότι δεν 
μπορεί μετά από την αποτυχία μιας προσπάθειας 
να νομίζουμε ότι συνεχίζουμε σαν να μη συνέβη 

τίποτε. Χρειάζεται συνεχής αξιολόγηση και ορισμέ-
νες φορές επανεξέταση· να είμαστε σίγουροι ότι 
συνεισφέρουμε στον στόχο της επανένωσης. Αυτό 
κάνουμε σε διαρκή βάση σε σύμπνοια με τους εκ-
προσώπους μας στις τεχνικές επιτροπές. Οι τεχνικές 
επιτροπές έγιναν με απόφαση της 8ης Ιουλίου 2006 
μεταξύ των ηγετών ως μέρος της προσπάθειας για 
λύση του Κυπριακού. Είναι δηλαδή ταγμένες να 
συνεισφέρουν προς την κατεύθυνση αυτή.

Στην Κύπρο για να ετοιμάσουν έκθεση για 
την ΟΥΝΦΙΚΥΠ έρχεται κλιμάκιο των Ηνωμέ-
νων Εθνών, για μια επί του εδάφους αξιολόγη-
ση των δεδομένων για το τι μέλλει γενέσθαι. 
Ανησυχείτε με δεδομένο ότι είχατε μια πρώτη 
συζήτηση επί του θέματος στη Νέα Υόρκη με 
τον Βοηθό Γενικό Γραμματέα Ζαν-Πιέρ Λακρουά; 
Ανανεώθηκε τον Ιούνιο η θητεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
όπως έπρεπε για τους επόμενους έξι μήνες παρά 
τις προσπάθειες της άλλης πλευράς να μη γίνει και 
συμφωνήθηκε να γίνει μια στρατηγική επανεξέταση 
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στα πλαίσια των υφιστάμενων όρων 
εντολής της. Η δική μας πλευρά συγκατένευσε διότι 
πιστεύουμε ότι όλες οι ειρηνευτικές επιχειρήσεις 
ανά πάσα στιγμή πρέπει να υπόκεινται σε επανεξέ-

ταση και σε διαρκή προσπάθεια προσαρμογής στις 
ανάγκες και στις περιστάσεις. Αυτό που έχει σημα-
σία είναι ότι δεν αμφισβητούνται οι όροι εντολής 
της ειρηνευτικής δύναμης που έχουν να κάνουν όχι 
μόνο με την ειρηνευτική διαδικασία αλλά και με τις 
συνθήκες που επικρατούν επί του εδάφους. Όσο 
συνεχίζεται η αφύσικη κατάσταση διαχωρισμού, 
υπάρχει ανάγκη για την παρουσία της ειρηνευτικής 
δύναμης. Από εκεί και πέρα ό,τι μπορεί να γίνει για 
την αύξηση, βελτίωση της λειτουργικότητας και 
αποτελεσματικότητάς της είναι καλοδεχούμενο. 
Στις 18 του μήνα έρχεται μια αποστολή των Ηνω-
μένων Εθνών για να ξεκινήσει τη διαδικασία για 
τη στρατηγική αναθεώρηση και αναμένεται ότι θα 
ολοκληρωθεί εντός του Νοεμβρίου.

Σας ανησυχεί; Δεν μας ανησυχεί ιδιαίτερα, μας 
απασχολεί. Το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας 
είναι αρκετά σαφές και ξεκάθαρο. Το παρακολου-
θούμε στενά και συνεργαζόμαστε με τους αρμοδί-
ους του ΟΗΕ για το θέμα.

Τι κάνει τώρα το Γραφείο του Διαπραγματευ-
τή; Χειρίζεται όλες τις εκκρεμότητες από τη διαδικα-
σία, την πολιτική κατεύθυνση των τεχνικών επιτρο-
πών και άλλων διευθετήσεων, ενημερώνει εκεί και 
όπου δει, εντός και εκτός, ετοιμάζει έγγραφα προς 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και είναι σε επαφή 
με ξένους συνομιλητές, με τα Ηνωμένα Έθνη και 
όλους όσοι χειρίζονται θέματα που άπτονται του 
Κυπριακού. Δεν έχουμε διακόψει την προσπάθεια, 
είμαστε σε ετοιμότητα για να συνεχίσουμε ανά 
πάσα στιγμή. 

Οι Τoυρκοκύπριοι θυσιάζουν την ουσία
Δεν είμαι απορριπτικός, 
είμαι παθιασμένος με τη 
λύση του Κυπριακού

Κάποιοι σας θεωρούν ως τον απορριπτι-
κό των διαπραγματεύσεων, αυτόν που κρα-
τούσε τα λουριά ώστε να μην προχωρούν. 
Ούτε απορριπτικός είμαι ούτε ήμουν ποτέ. 
Αντίθετα, είμαι παθιασμένος με τη λύση, είμαι 
παθιασμένος με την επανένωση του τόπου 
μου, αλλά έχω απαιτήσεις από τη λύση του 
Κυπριακού. Έχω απαιτήσεις σε ό,τι αφορά 
στη δημιουργία ενός καλύτερου μέλλοντος για 
τις επόμενες γενιές. Δεν μπορώ να μην είμαι 
απόλυτα συνεπής και σοβαρός σε αυτά που 
διαπραγματεύομαι, ούτε να κοροϊδεύω τον 
εαυτό μου ή τους ανθρώπους μας ή οποιον-
δήποτε. Ελπίζω πως είμαι συνεπής με την 
προσωπική μου ηθική, με απόλυτο σεβασμό 
προς τους άλλους, σεμνότητα και ειλικρίνεια. 
Δεν μπορούσα για παράδειγμα το 2004 να 
δεχθώ τη συνέχιση της ομηρίας της Κύπρου 
και δεν μπορώ τώρα να δεχτώ την απαίτηση 
του κ. Ακιντζί πως σε όλα τα συλλογικά σώ-
ματα απαιτείται μια θετική ψήφος από κάθε 
κοινότητα. Αντίκειται στη φιλοσοφία μου. Για 
μένα αυτό δεν είναι ομοσπονδία, δεν είναι 
καν συνομοσπονδία. Είναι κάτι σαν διεθνής 

διακυβερνητική συνεργασία, 
με ό,τι σημαίνει.

Η θέση του Διαπραγμα-
τευτή λήγει με τις προεδρικές 
εκλογές; Η θέση του Διαπραγ-
ματευτή δεν είναι θέση καριέ-
ρας ούτε θέση συγκεκριμένης 
διάρκειας, είναι θέση που 
ισχύει όσο ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας επιθυμεί να δι-
ατηρεί τόσο τον θεσμό του 
Διαπραγματευτή όσο και το 
συγκεκριμένο πρόσωπο σε 
συνεννόηση με το Εθνικό Συμ-
βούλιο, και όσο ο Διαπραγμα-
τευτής είναι σε θέση να αντα-
ποκριθεί στην επιθυμία του 
Προέδρου και στις αβάστακτες 
απαιτήσεις της θέσης.

Η πλευρά μας 
είναι αυτή που 
έκανε να 
δουλέψουν όλα 
τα μέτρα 
οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης


